



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الحقوق

قسم القانون الجزائي

الحماية الجزائية للأسرة في التشريع السوري والمقارن

رسالة مقدمة لنيل درجة الدكتوراه في القانون الجزائي

إعداد الطالب

سعد سليمان سليم

إشراف الدكتورة

أ. د. بارعة القدسي

الأستاذ في قسم القانون الجزائي في جامعة دمشق

2023

**Syrian Arab Republic
Damascus University
Faculty Of Law
Department of criminal law**



**Criminal Protection of the Family
in the Syrian and Comparative Legislation**

A dissertation submitted in partial fulfillment of the
requirements for the degree of PhD in criminal law

By

Saad Suleiman Selim

Supervisor

Dr. Bareaa Al-Qudsi

2023

المخلص

لقد عمد مشرعنا لحماية الأسرة جزائياً كحال جلّ التشريعات الجزائرية المعاصرة، وذلك من خلال النص على عدد من الجرائم التي تشكل اعتداء أو خطراً بالاعتداء على الأسرة وروابطها في فصل مستقل تحت عنوان الجرائم التي تمس الأسرة، ضمن الباب السادس في المواد من **469 إلى 488 مكرر** من قانون العقوبات السوري رقم **148 لعام 1949م**، وكذلك من خلال أخذه بعين الاعتبار توافر الروابط الأسرية بين الجاني والمجني عليه في رسم سياسته الجزائية لمواجهة العديد من الجرائم المنصوص عليها في قانون العقوبات الخاص، فكان لا بد من البحث في السياسة الجزائية التي انتهجها مشرعنا في مواجهة الجرائم التي اعتبارها تشكل اعتداء على كيان الأسرة بصورة عامة وعلى أفرادها بصورة خاصة، والكشف عن مواضع النقص والغموض الذي يشوبها، للوصول إلى سياسة جزائية فعالة ومعاصرة لمواجهة هذه الجرائم وبالتالي الوصول إلى حماية جزائية فعالة ومعاصرة للأسرة وروابطها. وكذلك البحث في أثر الروابط الأسرية في التجريم والعقاب وفي الإجراءات الجزائية، والكشف عن الاعتبارات التي استند عليها مشرعنا في ذلك، والكشف عن مدى نجاحه في تحقيق التوازن بين المصلحة المحمية من الجريمة وبين حماية المصالح الأسرية، وتقييم فلسفته في ذلك، وتقويمها بما يخدم حماية الأسرة بشكل فعال ومعاصر.

وفي سبيل ذلك اعتمدنا المنهج الوصفي والتحليلي والمقارن، وتقسيم هذا البحث إلى بابين تناولنا في الباب الأول: ملامح السياسة الجزائية المعاصرة في الجرائم الماسة بالأسرة، وفي الباب الثاني: أثر توافر الروابط الأسرية في تطبيق القانون الجزائي السوري والمقارن

الكلمات المفتاحية: الأسرة، الحماية الجزائية، السياسة الجزائية، رابطة البنوة، الطفل، الزنا، قتل الأصول، الروابط الأسرية، تعريض الولد أو العاجز للخطر، الاغتصاب الزوجي، الاغتصاب سفاحاً.

ABSTRACT:

Our legislature has intended to protect the family penally, as is the case with most contemporary penal legislation, by stipulating a number of crimes that constitute an assault or a threat to assault the family and its links in a separate chapter under the title of crimes that affect the family, within Part VI in Articles 469 to 488 bis of Syrian Penal Code No. 148 of 1949 AD, as well as by taking into consideration the availability of family ties between the offender and the victim in drawing up his penal policy to confront many of the crimes stipulated in the Special Penal Code, It was necessary to research the penal policy pursued by our legislator in the face of crimes that he considered an attack on the family entity in general and its members in particular, and to reveal areas of deficiency and ambiguity in it, in order to arrive at an effective and contemporary penal policy to confront these crimes and thus reach effective penal protection Contemporary for the family and its ties. As well as researching the impact of family ties on criminalization, punishment and penal procedures, revealing the considerations on which our legislator was based, and revealing the extent of his success in achieving a balance between the interest protected from crime and the protection of family interests, and assessing his philosophy in that, and evaluating it in a manner that serves the protection of the family. Effectively and contemporary.

To this end, we adopted the descriptive, analytical and comparative approach, and divided the research into two chapters. In the first, we dealt with the penal protection adopted for the family system, and in the second, the penal protection for family ties.

Keywords: family, penal protection, penal policy, filial bond, child, adultery, killing of assets, family ties, endangering the child or the disabled, marital rape, incestuous rape.